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و  انرژی  بحران  درگیر  متوالی کشور  سال  چندمین  برای  که  شرایطی  در 
به طور خاص کمبود برق در فصل بهار و تابستان می شود، ظاهراً همچنان 
راهکار اصلی مسئولان وزارت نیرو، تشویق مردم به صرفه جویی و در کنار 
آن خاموشی های زمانبندی شده و قطع برق صنایع خواهد بود. این در حالی 
است که ناترازی برق، به عنوان یکی از چالش های اساسی صنعت انرژی، 
نیازمند راه حل هایی جامع، بلندمدت و پایدار است. تأکید بر مشارکت مردم 
و کوتاه  مقطعی  کنترل  برای  اقدامی ضروری  اگر چه  بهینه،  در مصرف 
مدت نوسانات شبکه برق به نظر می رسد، اما به تنهایی نمی تواند به عنوان 

راه حلی دائمی و بلندمدت مورد استفاده قرار گیرد.
مسئله مهم اینجاست که این راه حل موقت چندین سال است که مکرراً و با 
گستره وسیعتر از سوی مسئولان ارشد صنعت برق سه دولت مورد استفاده 
قرار می گیرد و تلاشی عملی، ملموس و کارا برای حل ریشه ای مشکل دیده 
ناترازی  نمی شود. احتمالاً جدیدترین سیاست دولتمردان برای حل مشکل 
انتظار  آنکه  حال  است؛  خورشیدی  برق  از  استفاده  کردن  الزامی  انرژی، 
با چنین  این حوزه، وقتی  متولی  به عنوان سیاست گذار و  می رود دولت 
مشکلی مواجه می شود، مجموعه ای از سیاست گذاری ها و اقدامات عملی 
رفتار  تغییر  که  چرا  کند،  اجرا  و  ریزی  طرح  مشکل  دائمی  برای حل  را 
مصرفی مردم ممکن است در کوتاه مدت شبکه را به تعادل نزدیک کند اما 
این اقدام، بدون سرمایه گذاری گسترده در زیرساخت ها و افزایش ظرفیت 

تولید، تنها یک واکنش مقطعی و موقت به بحران محسوب می شود.
و  هوشمند  ابزارهایی  نیازمند  برق  مصرف  مدیریت  این،  بر  علاوه 
فناوری های پیشرفته است تا بهره وری شبکه برق ارتقا یابد. سرمایه گذاری 
و  تجهیزات  ارتقای  با  همراه  تجدیدپذیر،  و  پاک  منابع  از  برق  تولید  در 
برق  ناترازی  برای رفع ریشه ای  پایه ای ضروری  انرژی،  انتقال  سیستم های 

محسوب می شود.
نباید فراموش کرد که صِرف اصلاح رفتارهای مصرفی مردم، فشار ناشی 
از رشد تقاضا در صنعت، کشاورزی و بخش های دیگر را کاهش نمی دهد؛ 
و  جدید  ابزارهای  ورود  و  تکنولوژی  نفوذ  افزایش  نتیجه  در  که  رشدی 
مدرن به زندگی مردم و صنایع، امری اجتناب ناپذیر است و مهمتر از آن، 

این مورد کاملًا قابل پیش بینی بوده است.
اگرچه همکاری جمعی مردم مؤثر است، اما مسئولیت اصلی بر عهده دولت 
پایدار و ساختاریافته ای  بلندمدت،  تا راه حل های  نهادهای ذی ربط است  و 
را برای مقابله با این بحران طراحی و اجرا کنند. بنابراین تأکید صرف بر 
نقش مردم، بدون تقویت پایه های صنعت برق، نمی تواند مشکلات بنیادی 
اقدامات کلان  از مشارکت اجتماعی و  تنها ترکیبی  ناترازی را حل کند. 

است که چشم اندازی روشن برای آینده انرژی کشور به ارمغان می آورد.
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فوت سالانه ۵۰ هزار نفر در کشور به دلیل پیامدهای آلودگی هوا
1

وحید جعفری زاده

وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: بر اساس مطالعاتی 
هموطنان مان  از  نفر  هزار   ۵۰ حدود  سالانه  شده،  ارائه  دولت  در  که 
در اثر پیامدهای ناشی از آلودگی هوا جان خود را از دست می دهند. 
مستقیم  هزینه های  مجموع  است که  آن  از  برآوردها حاکی  همچنین 
پیامدهای  و  مرگ ومیرها  درمان،  بیماری ها،  از  ناشی  غیرمستقیم  و 
وارد  به کشور  میلیارد دلار خسارت  بر ۱۲  بالغ  اجتماعی آن، سالانه 

می سازد.
 به گزارش ایسنا، محمدرضا ظفرقندی، وزیر بهداشت، درمان و آموزش 
از جمله چالش های جدی  پزشکی، عنوان کرد: موضوع آلودگی هوا 
بی تفاوت  آن  برابر  در  نمی توان  که  است  کشور  در  عمومی  سلامت 
ارائه های  قالب  ارائه شده و در  اساس مطالعاتی که در دولت  بر  بود. 
تخصصی به بحث گذاشته ایم، سالانه حدود ۵۰ هزار نفر از هموطنان مان 
در اثر پیامدهای ناشی از آلودگی هوا جان خود را از دست می دهند. 
بسیار  نیز  اقتصادی  حیث  از  بلکه  انسانی،  منظر  از  نه تنها  مسئله،  این 
مجموع  است که  آن  از  برآوردها حاکی  به گونه ای که  هزینه زاست؛ 
هزینه های مستقیم و غیرمستقیم ناشی از بیماری ها، درمان، مرگ ومیرها 
به  میلیارد دلار خسارت  بر ۱۲  بالغ  اجتماعی آن، سالانه  پیامدهای  و 

کشور وارد می سازد.
 وی افزود: در یکی از جلسات سرزده ای که دکتر پزشکیان به وزارت 
بهداشت تشریف آوردند، از همین اتاق جلسات، نمایی از سطح شهر 
بام منازل،  ایشان نشان دادم و عرض کردم که این همه  به  تهران را 
ساختمان های اداری، دانشگاه ها و بیمارستان ها، می تواند به بستری برای 
استقرار پنل های خورشیدی بدل شود. کشور ما به طور میانگین، حدود 
۳۰۰ روز آفتابی در سال دارد؛ در حالی که کشورهایی با تنها ۱۰۰ روز 
آفتاب، مسیر گذار به انرژی های پاک و تجدیدپذیر را جدی گرفته اند 
و در حال فاصله گرفتن از سوخت های فسیلی نظیر مازوت و گازوییل 
هستند. وی ادامه داد: این یک حرکت ملی و راهبردی لازم دارد. طبق 
آمار جهانی، سالانه حدود ۷۰۰ هزار کودک به دلیل آلودگی هوا جان 

خود را از دست می دهند. اگر قرار است اقدامی اساسی و تحول آفرین 
بهداشت  به سطح خانه های  نباید صرفاً  باشیم،  در حوزه سلامت داشته 
بسنده کنیم، بلکه باید گام هایی در راستای مسئولیت اجتماعی برداشته 

شود؛ مسئولیتی که پیش از مداخلات بهداشتی آغاز می شود.
مورد  جدی  به طور  نیز  دولت  در  موضوع  این  کرد:  خاطرنشان  وی   
دولت  هیئت  جلسات  در  مرتبط  گزارش های  و  گرفته  قرار  بررسی 
نیز بررسی و مورد استناد  ارائه شده است. تجربیات کشورهای دیگر 
از  یکی  به  شدن  تبدیل  حال  در  مسئله  این  خوشبختانه  و  گرفته  قرار 
به ندرت جلسه ای برگزار می شود که  رویکردهای غالب دولت است. 
گرفته  نیرو  وزیر  از  نباشند؛  مساله  این  پیگیر  شخصاً  پزشکیان  دکتر 
تا رئیس سازمان برنامه و بودجه، در جریان آخرین وضعیت واردات 

پنل های خورشیدی و برنامه ریزی های عملیاتی مربوطه قرار گرفته اند.
اقدامات  دیگر  از  نیز  تصادفات!«  به  »نه  ملی  پویش  افزود:  وی   
اجتماعی دولت در راستای ارتقای سلامت عمومی است. وقتی سخن از 
جوان سازی جمعیت به میان می آید، نمی توان از کنار آمار سالانه ۲۰ 
هزار کشته در تصادفات به سادگی عبور کرد. این مسئولیت اجتماعی، 
مسئولیت همه دستگاه هاست؛ از پلیس راه گرفته تا وزارت راه، وزارت 
صمت و دیگر نهادهای ذی ربط. در همین راستا، سه فاز برای این طرح 
تعریف شده است. فاز نخست، فرهنگی و تبلیغی بود که با مشارکت 
و  شد  اجرا  فروردین ماه  نیمه  تا  مدنی  نهادهای  و  رسانه ها  گسترده 

همچنان ادامه دارد.

وزیر بهداشت: 

تحلیل این خبر را در ستون »تحلیل خبر« بخوانید

رئیس اتاق اصناف مرکز استان فارس خبرداد؛

انتقال کسبه دروازه کازرون به بازار پروتئین 
با شرایط ویژه

6رونق کسب وکار با انتقال کسبه دروازه کازرون به بازار پروتئین شیراز

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: رئیس بانک مرکزی می گوید 
هدف این بانک کنترل هرگونه معاملات ارزی و ریالی و به ویژه طلا 
است که تا این لحظه در این زمینه موفق عمل نکرده است و یک تقارن 
نامتجانس شکل گرفته، به این معنا که دقیقاً با راه اندازی این مرکز قیمت 

دلار و طلا افزایش پیدا کرد.
هادی محمدپور  در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایلنا درباره مقاومت 
این  داشت:  اظهار  دلار  نرخ  ریزش  با وجود  قیمت ها  در شکست  بازار 
به  اصناف  قاعدتاً  شود.   پیگیری  وزارت صمت  سوی  از  باید  موضوع 
بهانه هایی مانند خرید اقلام و کالا با دلار بالاتر از این اعداد امروز اشاره 

خواهند داشت اما موضوع قابل پیگیری است.
وی ادامه داد: شاهد ریزش نامتعارف نرخ دلار و طلا در بازار هستیم و در 
حالی که نرخ انس بالا می رود، قیمت طلا در ایران کاهش پیدا می کند 
و این روند قیمتی در هیچ کجای دنیا اتفاق نمی افتد و نشان می دهد که 

طلا حباب کاذب دارد.
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس با اشاره به توقف حراج سکه در مرکز 
مبادله در حالی که ریزش قیمت ها فرصتی خوبی برای حراج و کاهش 
حباب سکه است، گفت: در این باره جلسه ای با بانک مرکزی داشتیم،  
بانک مرکزی باید سیاست گذاری خود را در حوزه پولی انجام دهد و 
اما در حال حاضر تمرکز  باشد.   ناظر در معاملات  نظارت هم داشته و 
برای  مبادله  مرکز  رسماً  و  است  معاملات  روی  بر  فقط  مرکزی  بانک 
خرید و فروش طلا راه انداخته در حالیکه این مرکز مبادله همان سامانه ای 
برای عرضه ارز نیمایی بوده، قرار بر این بود که به آن رانت شدید نیمایی 

مبتلا نشود.
محمدپور ادامه داد: رییس بانک مرکزی می گوید هدف بانک مرکزی 

کنترل هر گونه معاملات ارزی و ریالی و به ویژه طلا است که تا این 
لحظه در این زمینه موفق عمل نکرده است و یک تقارن نامتجانس شکل 
طلا  و  دلار  قیمت  مرکز  این  راه اندازی  با  دقیقاً  که  معنا  این  به  گرفته 

افزایش پیدا کرد.
وی افزود: به صراحت اعلام می کردند هدف ما از فروش سکه کنترل 
قیمت در بازار و هدف نهایی تأمین مالی صادرکنندگان و واردکنندگان 
بوده، اینکه تمام بانک ها در اختیار بانک مرکزی قرار بگیرند و تأمین 
اعتبار برای ارز اتفاق بیفتد بنابراین نگاه این بود که برای کشور تأمین 

مالی انجام شود.
این عضو کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: سؤال ما از بانک مرکزی این 
است حالا که نرخ طلا و سکه رو به ریزش است چرا عرضه پرفشار انجام 

نمی شود و حباب کاهش پیدا کند.
وی با تاکید بر اینکه معتقدم زمانی که نگاه ما دولتی باشد بهبودی صورت 
اقتصادی  مدیریت  سمت  به  را  کشور  نحوی  یک  به  گفت:  نمی گیرد، 
مبتنی بر طلا برده اند و می گویند هدف ما حفظ ارزش پول مردم است اما 

با این کار باعث شدند که بنگاه های غیر مولد ایجاد شود.

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس:

بانک مرکزی در کنترل معاملات موفق نبود

مدیرعامل توانیر گفت: با اصلاح الگو و مصرف بهینه برق و جذب 
سرمایه گذاری، ناترازی را شکست می دهیم

اشاره  با  مشهدی،  رجبی  مصطفی  توانیر،  مدیرعامل  ایلنا،  گزارش  به 
به چالش ناترازی در صنعت برق کشور گفت: برطرف کردن کامل 
ناترازی برق در بازه زمانی شش ماهه یا یک ساله امکان پذیر نیست، اما 
در کوتاه مدت می توانیم تبعات آن را کاهش دهیم و انرژی را به سمت 

بخش های مولد و اولویت دار هدایت کنیم.
و  تصمیمات  به  وابسته  کاملًا  برق  ناترازی  بدون  آینده  افزود:  وی 
برای  را  برق  صنعت  بتوانیم  اگر  ماست.  امروز  سرمایه گذاری های 
توسعه  هفتم  برنامه  پایان  تا  قطع  به طور  کنیم،  جذاب  سرمایه گذاران 

شاهد تعادل پایدار در تولید و مصرف برق خواهیم بود.
رجبی مشهدی در بخش دیگری از سخنانش با تأکید بر لزوم اصلاح 
مختلف کشور  مناطق  در  مصرف  الگوی  برق گفت:  مصرف  الگوی 
متفاوت است. در مناطقی با اقلیم عادی مانند تهران، اصفهان و شیراز، 
الگوی مصرف در حال حاضر ۲۰۰ کیلووات ساعت است که در تابستان 

به ۳۰۰ کیلووات ساعت می رسد. باید تلاش کنیم مصرف را به زیر این 
عدد کاهش دهیم تا بتوانیم پایداری شبکه را حفظ کنیم.

وی همچنین با اشاره به برنامه های هوشمند توانیر در مدیریت مصرف 
و توسعه زیرساخت ها تأکید کرد: با مشارکت مردم و حمایت دولت، 
عبور از ناترازی نه تنها ممکن، بلکه قابل برنامه ریزی و تحقق پذیر است.

مدیرعامل توانیر:

با جناب  عراقچی گفت: من دیروز ملاقات بسیار خوب و طولانی 
ایشان  خدمت  را  رهبری  معظم  مقام  کتبی  پیام  و  داشتم  پوتین  آقای 
تسلیم کردم. این، هم یک پیام بود به آقای پوتین و هم یک پیام بود 
به همه دنیا که ایران، روسیه را شریک اصلی و راهبردی خود می داند 

و در مسائل مهم مشورت می کند.
وزیر امور خارجه کشورمان در دیدار با »لاوروف« گفت: روابط ایران 
نزدیک و  اندازه  این  به  تاریخ خود،  و روسیه شاید هیچگاه در طول 

مستحکم نبوده است.
 به گزارش مهر، سید عباس عراقچی وزیر خارجه کشورمان در دیدار 
با »سرگئی لاوروف« وزیر امور خارجه روسیه ضمن تشکر به بخاطر 
بسیار  ملاقات  دیروز  من  ایرانی گفت:  هیئت  از  میزبانی گرم روسیه 
با جناب آقای پوتین داشتم و پیام کتبی مقام معظم  خوب و طولانی 
رهبری را خدمت ایشان تسلیم کردم. این، هم یک پیام بود به آقای 
پوتین و هم یک پیام بود به همه دنیا که ایران، روسیه را شریک اصلی 

و راهبردی خود می داند و در مسائل مهم مشورت می کند.
 وی افزود: روابط ایران و روسیه شاید هیچگاه در طول تاریخ خود، به 
این اندازه نزدیک و مستحکم نبوده است. ما اخیراً یک معاهده جامع 

راهبردی در مسکو امضا کردیم که ابعاد روابط ما را به سطوح بسیار 
بالاتر گسترش داده است.

را  ما  جدید  روابط  پایه های  معاهده  این  کرد:  خاطرنشان  عراقچی   
تشکیل می دهد ولی از همه مهمتر اینکه چشم انداز طولانی و دراز مدت 

به این روابط می دهد.
 وزیر امور خارجه کشورمان در پایان گفت: ما مسائل بسیار زیادی 
داریم که امروز با هم مشورت و تبادل نظر کنیم. هم در روابط دوجانبه، 

هم در مسائل منطقه ای و مسائل مهم بین المللی.

عراقچی درباره محتوای نامه کتبی رهبری به پوتین: 


